
Ve vládních nařízeních a protikoronových
opatření vládne totální chaos. Za největšího
blba je však jednoznačně Hřib
- CZ24 News | 19. září 2020

ČESKO: Ve vládních nařízeních a protikoronových opatření vládne chaos. Ještě než hygienici
rozhodli o zařazení Prahy mezi červené, tedy nejpostiženější regiony, oznámil primátor Zdeněk Hřib
(Piráti) distanční výuku pro všechny pražské střední a vysoké školy. To však vzápětí dementoval a
oznámil, že středoškoláků se rozhodnutí netýká. Už příští týden však může být situace podle hygieny
jiná. Vláda se také rozhodla obnovit činnost Ústředního krizového štábu. Ještě před pár dny to přitom
premiér Andrej Babiš (ANO) vyloučil jako zbytečné.

Hřib oznámil, že od příštího týdne zavede Praha distanční výuku pro všechny střední i vysoké školy
na svém twitterovém účtu. Ještě než mohli stačit překvapení ředitelé středních škol adekvátně
jednat, prohlásil primátor, že se spletl a opatření se má týkat jen vysokých škol. „Já jsem skutečně
pochopil z těch dnešních diskuzí, které jsem po telefonu vedl s ministrem školství, zdravotnictví
a pražskou hygienou, že je shoda na tom zavést distanční výuku skutečně i na středních školách.
Ukázalo se tedy, že jsem to pochopil špatně, omlouvám se všem, kterých se to dotklo,” vyjádřil
se primátor později v České televizi.

Ředitelům dochází trpělivost
Ředitelům středních škol a gymnázií ovšem už dochází trpělivost a stěžují si na to, že rozhodnutí
hygieniků jsou příliš chaotická a přicházejí na poslední chvíli. „Já nemám Instagram ani Twitter,
nestačím sledovat ta oznámení. Děti nám tu dnes klepaly na dveře ředitelny a ptaly se, zda si mají
odnést věci, protože nevědí, jestli v pondělí ještě škola bude otevřená,“ uvedla k tomu ředitelka
gymnázia Jana Keplera Ivana Landsingerová. Na způsob oznámení omezení výuky si stěžují také
pražské vysoké školy, kteří se dozvěděly o zrušení prezenční výuky z primátorova Twitteru.

Právnická fakulta Univerzity Karlovy

Stejně jako řada z vás jsme zaznamenali tweet primátora Hřiba, podle něhož má být v Praze od
příštího týdne vyhlášen zákaz výuky na vysokých školách. Žádné další informace k tomu nemáme k
dispozici a podle zjištění rektorátu zatím hygienická stanice nevydala žádné rozhodnutí. Není ani
jasné, zda se případně bude týkat pouze výuky samotné, nebo i zkoušek (včetně státních). Zatím tedy
všechny plánované zkoušky i výuka Úvodu do studia práva pokračují dle plánu. Pokud dojde k
zákazu, budeme operativně řešit přesun do distanční formy a/nebo náhradní termíny.

Primátor Zdeněk Hřib (Piráti) svým vyhlášením stopky pro vysoké školy překvapil i koaliční partnery
Spojené síly pro Prahu (TOP 09 a STAN) a Praha Sobě. „Každý dobře ví, že pan primátor nedisponuje
žádnými pravomocemi vůči VŠ. Pan primátor své vyhlášení v tomto případě ani neprojednal s
předsedou České konference rektorů. Otázku distanční výuky na středních školách jsme probírali na
úterní poradě a členové rady hlavního města i hygienici názor pana primátora odmítli,“ uvedl
náměstek primátora Petr Hlubuček (STAN).
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Podle hlavní pražské hygieničky Zdenky Jágrové nemají hygienici pro zavedení distanční výuky i na
středních školách dostatek dat. „Musíme ta data nejprve analyzovat. Sejdeme se zase příští týden a
poté rozhodneme. Základní školy zůstávají zatím naprosto mimo hru. Běžnou výuku na ZŠ A SŠ
chceme udržet co nejdéle, pokud se ale situace bude horšit, nemůžeme vyloučit, že se rozhodneme
jinak,“ vyjádřila se Jágrová. Na vysokých školách by distanční výuka měla prozatím trvat do konce
října. Výjimky budou pro lékařské fakulty, například pro práci v laboratořích.

Podle Jágrové nyní hygienici nemají v záloze žádná jiná tvrdší opatření. „Situace by se samozřejmě
změnila, pokud by vláda vyhlásila nouzový stav. Chceme ovlivňovat jen to, co lze ovlivnit, nechceme
se uchylovat k nějakým ekonomickým opatřením, jako je například další omezování restauračních
zařízení,“ řekla hygienička.

Právě vyhlášení nouzového stavu v pátek Babiš nevyloučil. Nastalo by to v případě, kdy by
ministerstvo zdravotnictví potřebovalo vyhlásit některé opatření, které nemá v kompetenci podle
zákona o ochraně veřejného zdraví. Návrh by ale podle premiéra musel přijít od šéfa resortu
zdravotnictví Adama Vojtěcha (za ANO).

Premiér dodal, že Vojtěch by měl s příslušným návrhem případně přijít na pondělní jednání vlády.
„V pondělí se to dozvíme od ministra. Pokud navrhne některé opatření, které by přesáhlo jeho
kompetence v rámci zákona o ochraně veřejného zdraví, tak se to (nouzový stav) vyloučit nedá,“
připustil Babiš.

Babiš mění názory ze dne na den, krizový štáb obnoví
Lidé poukazují na to, že Babiš ještě 15. září vyzýval média, aby přestala kolem nákazy strašit. Již
od tři dny později premiér apeloval na všechny, aby konečně začali brát situaci vážně. Že Babiš mění
své názory ze dne na den, ukazuje také jeho rozhodnutí obnovit krizový štáb. Jeho obnovení, které si
přála koaliční ČSSD a také jednotlivý hejtmani, zdůvodnil premiér špatnou komunikací mezi
ministerstvem zdravotnictví a kraji. V čele štábu by měl znovu usednout vicepremiér a ministr vnitra
Jan Hamáček (ČSSD).

Kvůli zhoršující se epidemické situaci také od pondělí začne v Praze platit povinné nošení roušek
na venkovních akcích nad 100 lidí. Vojtěch pak oznámil, že se zvažuje i celostátně. Plošné nošení
roušek venku ale zatím vyloučil. Důležité jsou podle něho na akcích, kde se nedodržují rozestupy,
případně kde se křičí či zpívá.

V metropoli take již od pátku začal platit zákaz návštěv v nemocnicích a sociálních zařízeních.
Výjimku budou mít stejně jako na jaře návštěvy u nezletilých a umírajících. Přítomnost otců u porodu
je dál povolená, znovu platí ale určitá omezení. U porodu může být pouze druhý rodič nebo osoba
žijící s rodičkou ve společné domácnosti. Povinná bude rouška, tělesná teplota do 37 stupňů Celsia
a nepřítomnost příznaků covidu-19.

Hlavní důvody k zařazení Prahy do nejvyššího stupně je extrémně rostoucí průměrný denní záchyt
nemoci a vysoký počet nově diagnostikovaných spojený s komunitním přenosem. Roste i počet lidí
v nemocnicích a případů z rizikových skupin obyvatel.


